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On 2 March 2017 the Hamburg Max Planck Institute hosted a further install-
ment of its annual lecture program “Current Developments in Japanese Law” 
in cooperation with the German-Japanese Association of Jurists. The half-day 
symposium under the moderation of Harald Baum featured four lectures. 
Professor Souichirou Kozuka (Gakushūin University, Tōkyō) started with a 
comprehensive overview over the ongoing modernization of payment system 
law in Japan; Professor Satoshi Nakaide (Waseda University, Tōkyō) then 
explored the effects of the 2014 revision of the Insurance Business Act on 
insurance practice in Japan; thereafter Professor Yuko Nishitani (Kyōto Uni-
versity) discussed current developments in selected Asian family laws in a 
comparative perspective;1 finally Yoshinori Shimamoto (judge, Kyōto, at 
present at the University of Hamburg) analyzed the different roles of special-
ized courts in Germany and their functional equivalents in Japan. The lec-
tures are presented hereafter in a slightly revised version. 

Die jährliche Veranstaltungsreihe zu aktuellen Entwicklungen im japani-
schen Recht, die das Max-Planck-Institut in Zusammenarbeit mit der 
Deutsch-Japanischen Juristenvereinigung ausrichtet, fand am 20. März 
2017 unter der Leitung von Harald Baum in den Räumlichkeiten des Insti-
tuts ihre Fortsetzung. Themen des halbtägigen Symposiums waren die Mo-
dernisierung des Rechts der Zahlungssysteme in Japan (Professor Souichi-
rou Kozuka, Gakushūin Universität, Tōkyō), die Auswirkungen der jüngs-
ten Reform des Versicherungsgewerberechts auf die japanische Versiche-
rungspraxis (Professor Satoshi Nakaide, Waseda Universität, Tōkyō), neue 
Entwicklungen in ausgewählten asiatischen Familienrechten aus der Per-
spektive des japanischen Rechts (Professor Yuko Nishitani, Universität 
Kyōto)1 und schließlich die Rolle spezialisierter Spruchkörper in Deutsch-
land und Japan (Yoshinori Shimamoto, Richter in Kyōto, z.Z. Universität 
Hamburg). Die vier Vorträge werden nachfolgend in leicht überarbeiteter 
Fassung wiedergegeben. 
                                                           
1  The article will appear in Issue 45 (2018) /  Der Beitrag erscheint in Heft 45 (2018). 



 
 


